

The Council for the Development of Social Science Research in Africa (CODESRIA) regrets to announce the death in Ouagadougou, Burkina Faso, on 04 December, 2006, of one of Africa's most illustrious citizen-intellectuals, the incomparable Joseph Ki-Zerbo. Academic historian of the very first order, life-long pan-Africanist by instinct and by choice, unrelenting crusader for social change and justice, untiring advocate of African collective self-reliance, teacher to at least three generations of African social researchers, an unflinching source of inspiration to many who were lucky to encounter him, a great example in selfless service to the community, the giant *Iroko*, king of the tropical rain forest, standing tall in dignity and majesty: That was the quintessential Ki-Zerbo who, after 84 years of sojourn amongst us, has now moved on, leaving his indelible foot prints in the sand of time – all time – and challenging us, in honour of his memory, to take the baton with courage and commitment until Africa is truly liberated.

Born to a father who was reputed to be the first convert to Christianity in the area that was known at the time as Upper Volta, Ki-Zerbo was to define an early and unambiguous trajectory for himself as a committed historian with a deep and abiding interest in the twin projects of democracy and development in Africa. As a young academic, he invested himself in the study of the history of Africa, helping through his original works both to enrich the historical method and to challenge the fallacies of the day about Africa, not least among them, the widespread racist discourse of the period that Africa had no history. Together with other nationalist historians of the time, they were to build a corpus of literature that came to constitute the core of African History as a field of knowledge, complete with its methods and tools. An important part of that effort was to be synthesized into the UNESCO General History of Africa of which he was a directing editor. But his role as a doyen of African historians also included the dedication of his time to the construction of the institutional basis of the production and reproduction of historical knowledge in and about Africa. His paramount role in the building of the African Association of Historians was but one of his engagements in this regard.

For Ki-Zerbo, retrieving and documenting the history of Africa may

The Great Iroko has Moved On



Joseph Ki-Zerbo,
1922 – 2006

have been an important pre-occupation to which he applied himself completely. But in and of itself, it was not sufficient if that history – its high points and low moments – did not serve as a point of departure for the creation of an autonomous foundation for the political, economic, social and cultural emancipation of Africa and its peoples. And it was in this pre-occupation that he came to immerse himself as scholar and activist, in the struggles for national liberation, democracy, social justice and development, doing so without any apologies to those who might have felt that he went too far beyond his scholarly calling to immerse himself in local and global political contestations. Thus it was that he was to assume various roles at the same time: prolific university professor, indefatigable activist in various social movements, party leader – mostly in opposition – and, ultimately, conscience of the African nation: That was the inimitable Ki-Zerbo, a man who was passionate about his convictions and who was prepared to pay the price when it became necessary, including leaving his professorial post in France to volunteer in the newly independent state of Guinea under a Sekou Toure who had successfully mobilized the populace to reject Charles de Gaulle's neo-colonial project of an enlarged French federation; he was also to spend time in exile from Burkina Faso in the 1980s.

Few were the intellectuals of Ki-Zerbo's generation who emerged to become a living encyclopedia of human history, including detailed recollections of many landmark events in the 20th century history of Africa and the world which he himself witnessed first hand or participated in directly. He had formal and informal sessions with many of the leaders of the African independence project, including Kwame Nkrumah, Sekou Toure, Frantz Fanon, Modibo Keita, Amilcar Cabral, Jomo Kenyatta, Tom Mboya, and Julius Nyerere, to cite a few. He shared in all the key debates on the future of pan-Africanism as independence dawned, as well as in the reflections that occurred on the development alternatives that the continent could explore. But through all these experiences, he never sullied his reputation for intellectual integrity and personal honesty, a fact which earned him a moral high ground to reproach – publicly and privately – the first generation nationalists as many of them began to abandon the ideals of nationalism in pursuit of personal projects of power maximization. His voice was the voice of authority and throughout his life, as the first generation leaders gave way to succeeding generations, he reserved his right, exercised in his uniquely magisterial manner, to counsel, to remind, to criticize and to condemn as the need arose.

The membership of CODESRIA was fortunate to enjoy glimpses of the rich experience embodied in Ki-Zerbo when he delivered one of the three keynote addresses to mark the grand finale conference of the 30th anniversary celebrations of the Council in December 2003 in Dakar, Senegal. It was also an occasion at which, in recognition of his contribution, he was honoured by the African social research community with a life membership of CODESRIA, alongside Archie Mafeje, Ngugi wa Thiong'o and Ali Mazrui. None amongst the nearly 500 African scholars who were assembled in Dakar for his speech left the venue of the conference without feeling inspired as much by the richness and clarity of his message as by the coherence and lucidity with which, despite his nearly 82 years, he delivered his message: That was our Joseph Ki-Zerbo, the ageless *Iroko* who, for the African social research community, was the mentor for all seasons. But, beyond Africa too, he was also celebrated as a rare gift to humanity as evidenced by the many laurels he won, including the Alternative Nobel Prize awarded by grassroots social movements to distinguished world figures.

We can only be grateful as an institution that in the last month of his life, and with the support of his widow, Josephine, and children, CODESRIA was given the privilege of recording interviews with him on his life, his work, his times as part of the Council's initiative of documenting the contributions of leading African scholars in a digital format that could become a veritable pedagogical tool for present and future generations. Ki-Zerbo and his family could not have given the CODESRIA membership and the wider African social research community a better gift to bequeath to the world. And now, as we express our regret that he has had to move on, we also feel inspired to celebrate his life and to rejoice that while he lived, Joseph Ki-Zerbo was among us and we were the happier for it. For, truly great scholars of his standing are rare – and human beings do not come better than him.

Long live Joseph Ki-Zerbo!

Adebayo Olukoshi

Executive Secretary, CODESRIA



Le Conseil pour le développement de la recherche en sciences sociales en Afrique (CODESRIA) a le regret de vous annoncer le décès, à Ouagadougou, Burkina Faso, le 4 décembre 2006, d'un des plus illustres intellectuels citoyens d'Afrique, l'incomparable Joseph Ki-Zerbo. Historien émérite, panafricain par instinct et par choix, infatigable croisé du changement et de la justice sociale, militant de l'autosuffisance collective, professeur d'au moins trois générations de chercheurs africains en sciences sociales, source intarissable d'inspiration pour nombre de ceux qui ont eu la chance de le rencontrer, grand exemple de dévouement au service de la communauté, Grand Iroko, Roi de la forêt tropicale africaine, debout dans sa dignité et sa majesté. C'était là l'essence de Ki-Zerbo qui, s'en est allé, après 84 ans parmi nous, laissant son empreinte indélébile dans le sable du temps, de tous les temps, et nous exhortant, en honneur de sa mémoire, de reprendre, avec courage et engagement,

Le grand Iroko s'en est allé :

le flambeau jusqu'à la libération effective de l'Afrique.

Né d'un père qui serait le premier chrétien converti de ce qui n'était pas encore la Haute-Volta, Ki-Zerbo devait très tôt se faire une trajectoire d'historien avec un puissant intérêt pour deux projets jumeaux: la démocratie et le développement pour l'Afrique. Jeune universitaire, il s'est investi dans l'étude de l'histoire de l'Afrique, aidant, à travers ses travaux originaux, à la fois à enrichir la méthode historique et à répondre aux mensonges sur l'Afrique, dont, et pas des moindres, le discours raciste de l'époque selon lequel l'Afrique n'aurait pas d'histoire. Avec d'autres historiens nationalistes de l'époque, il a construit une littérature qui

devait constituer la base de l'histoire africaine désormais considérée comme un domaine de connaissance complet avec ses méthodes et ses outils propres. Une part importante de cet effort s'est exprimée dans l'Histoire Générale de l'Afrique de l'UNESCO dont il fut un des éditeurs. Mais son rôle de doyen des historiens africains a consisté également à consacrer son temps à la mise en place des fondements institutionnels de la production et de la reproduction des connaissances historiques en Afrique et sur l'Afrique. Son rôle important dans l'Association des Historiens Africains n'en était qu'un aspect.

Pour Ki-Zerbo, collecter et documenter l'histoire de l'Afrique était une

préoccupation importante à laquelle il s'est appliqué complètement. Mais, il n'était pas évident que cette histoire seule – avec ses points forts et ses petits moments – serve de point de départ à la création d'une base autonome à l'émancipation politique, économique, sociale et culturelle de l'Afrique et de ses peuples. Et, dans cette préoccupation, il s'est plongé en tant que militant et universitaire, dans les luttes pour la libération nationale, la démocratie, la justice sociale et le développement, sans s'excuser auprès de ceux qui auraient pu penser qu'il allait trop loin au-delà de sa vocation universitaire, en s'impliquant dans les contestations politiques locales et mondiales. Ce faisant, il a assumé différents rôles à la fois : enseignant universitaire prolifique, militant infatigable de différents mouvements sociaux, dirigeant de parti politique – le plus souvent dans l'opposition – et enfin, conscience de la nation africaine. C'était là l'inimitable Joseph Ki-Zerbo, un homme passionné par ses convictions et qui était prêt à en payer

le prix lorsque cela était nécessaire, y compris quitter son poste en France pour s'engager auprès du nouvel Etat indépendant de la Guinée de Sékou Touré qui avait réussi à mobiliser la population afin de rejeter le projet néo-colonial de Charles de Gaulle d'une fédération française élargie ; il a également été exilé du Burkina Faso dans les années 1980.

Peu d'intellectuels de la génération de Ki-Zerbo ont émergé pour devenir comme lui une encyclopédie vivante de l'histoire humaine, avec des souvenirs détaillés de plusieurs événements importants de l'histoire africaine du 20^{ème} siècle et du monde dont il a été un témoin ou un acteur de premier plan. Il a eu des rencontres officielles et informelles avec nombre des dirigeants du projet d'indépendance africaine, y compris Kwame Nkrumah, Sékou Touré, Frantz Fanon, Modibo Keita, Amilcar Cabral, Jomo Kenyatta, Tom Mboya et Julius Nyeréré, pour ne citer que quelques uns. Il a participé à tous les grands débats sur le futur du panafricanisme quand vint l'indépendance, ainsi qu'aux réflexions sur les alternatives de développement du continent. Mais à travers toutes ces expériences, il n'a jamais compromis son intégrité intellectuelle et son honnêteté personnelle, un fait qui lui a valu le droit moral de reprocher -publiquement et en privé- à la première génération d'africanistes l'abandon des idéaux nationalistes pour la recherche d'une maximisation personnelle du pouvoir. Sa voix était celle de l'autorité,

et toute sa vie, pendant que la première génération de dirigeants laissait la place à d'autres, il s'est réservé le droit, dans cette manière magistrale et unique, de conseiller, de rappeler, de critiquer et de condamner.

Les membres du CODESRIA ont été heureux de voir un aperçu de cette riche expérience personnifiée par Ki-Zerbo lorsqu'il prononça une des conférences magistrales qui marquaient les célébrations du 30^{ème} anniversaire du Conseil en décembre 2003 à Dakar, au Sénégal. C'était également une occasion au cours de laquelle, en reconnaissance de sa contribution, il avait été honoré par la communauté africaine de recherches en sciences sociales qui lui décerna la qualité de membre à vie du CODESRIA, en même temps que Archie Mafeje, Ngugi wa Thiong'o et Ali Mazrui. Aucun des près de 500 universitaires africains réunis à Dakar lors de son discours n'a quitté la salle sans se sentir inspiré par tant de richesse et de clarté contenues dans le message ainsi que par la cohérence et la lucidité avec laquelle, malgré ses presque 82 ans, il a transmis ce message.

C'était là notre Joseph Ki-Zerbo, l'Iroko sans âge qui, pour la communauté de recherche en sciences sociales, était le mentor en toutes saisons. Mais, au-delà de l'Afrique également, il avait été célébré comme un don rare à l'humanité ainsi que le montrent les nombreuses distinctions qu'il s'est vu décerner, notamment le Prix Nobel Alternatif, attribué par des

associations sociales de bases à de distinguées figures mondiales.

Nous ne pouvons qu'être reconnaissant en tant qu'institution que, dans le dernier mois de sa vie, avec le soutien de son épouse, Jacqueline et de ses enfants, le CODESRIA a eu le privilège d'enregistrer des interviews de lui sur sa vie, son oeuvre et son temps comme une partie de l'initiative du Conseil de collecter les contributions des grands chercheurs africains dans un format numérique qui pourraient devenir un véritable outil pédagogique pour les générations présentes et futures. Ki-Zerbo et sa famille n'auraient pas pu trouver

cadeau plus somptueux à léguer aux membres du CODESRIA, à la grande communauté de recherches en sciences sociales africaines et au monde. Au moment où nous exprimons notre regret de son départ, nous sentons également que nous devons célébrer sa vie et nous réjouir que dans sa vie, Joseph Ki-Zerbo, ait été parmi nous et que nous n'en avons été que plus heureux. Car, de grands universitaires de son envergure sont rares – et les êtres humains nous viennent rarement aussi bien que lui. Longue vie à Joseph Ki-Zerbo.

Adebayo Olukoshi
Secrétaire Exécutif du CODESRIA

Bibliographie sélective :

1964 : *Le Monde africain noir* (Paris, Hatier)

1972 : *Histoire de l'Afrique noire* (Paris, Hatier)

1991 : *Histoire générale de l'Afrique*, ouvrage collectif (Paris, Présence africaine/Edicef/Unesco)

2003 : *A quand l'Afrique?*, Entretiens avec René Holenstein (Editions de l'Aube, prix RFI Témoin du monde 2004).

2005 : *Afrique Noire*, avec Didier Ruef (Paris, Infolio éditions)

Filmographie :

En 2004, le réalisateur burkinabé Dani Kouyaté a réalisé avec Joseph Ki-Zerbo un documentaire intitulé *Joseph Ki-Zerbo, Identités pour l'Afrique*, documentaire, réalisation, Dani Kouyaté, 2004.

